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Հոկտեմբերյան մեծ հե ղափոխությունը և սովետական կարգերի հաստ ատ ու֊ 

մ ը նոր լուսավոր ուղի բացեցին հայ ժողովրդի առա չ։ Ապահով կյանք, խաղա• 

դություն և ազնիվ աշխ ատ ա նք Սովե տական Միության ժողովուրդների բազմազգ 

ընտան իքում% ահա այն նախապայման ները, որոնց շնորհիվ մեր ժողովուրդ 

դը կարողացավ ավելի քան երբևիցէ ձավալել իր մշակույթի զարգացումր։ Հնա-

րավոր դարձավ ոչ միայն վերացնել անգրագիտությունը է ապահովել րնդհանուր 

ուսուցում ր, բացել և հետագայում րնդլայնել բազմաթիվ մասնագիտական և 

բարձրագույն ուսումնական հաստատություններ, այլև կենտրոնացնել ժողովրր-

դի ուշադրություն ր գիտության զարգացման շուրջը, Հայաստանում զարգացնեք 

ժամանակակից գիտությունր։ Հասկանալի Է, որ գիտության զարգացման աս֊ 

տիճանի մասին չի կարելի դատել վիճակագրական, այսինքն քանակական տըվ-

յալների հիման վրա։ Սակայն երբ մենք նկատի ենք առնում, որ հեղափոխու-

թյունից առաջ Հայաստանում գիտական աշխատողների քանակր կարելի Էր 

հաշվել մ ատն երիг վրա, երբ հիշում ենք, որ այդ քանակությունը Հայրենական 

պատերազմի պահին հասել Էր շուրջ մեկ հազարի , իսկ այժմ մոտենում Է մոտ 

10 հ ա а արի, ապա մենք կարող ենք գնահատել այն անսահման հնարավորում 

թյունները, որ ձեռք Է բերել Հա յաստ ասր գիտական աշխատանքի րն ա գա վա-

ռում ։ Ընդգծենք նորից, որ գիտության մեջ քանակական տվյալները վկայում են 

լոկ հնարավորությունների մասին, իսկ նրա զարգացման աստիճանր բնորոշ-

վում Է առաջին հերթին գիտական արտադրանքի մակարդակով, նրա որակով, 

նրա տեւ՛ական Ա գործնական նշանակությամբ, այն տեսակարար կշռով, որ 

ունի մեր գիտությունը Սովետական Մ իության և համաշխարհային գիտության 

մեբ 

Արդի գիտության զարգա ցում ր անհնարին \Է առանց գիտական աշխատան-

քի պատշաճ կազմ ակեր պմ ան ե ուժերի համախմբման։ Ահա թե ինչու հանրա-

պետության կյանքում բացառիկ նշանակություն ունեցավ այն փաստը. որ 193$ 

թ. ՍՍՀՍ գիտությունների ակադեմիան հանրապետական կառավարության 

աջակցությամբ ստեղծեց այստեղ իր մասնաճյուղը՝ ՍՍՀՍ ԳԱ հայկական ֆիլի-

ալը, ոըը հետագայում, մանավանդ այն ժամ ան ակ վանի ց, երբ մասնաճյուղը ղե՛-

կավարեց ականավոր գիտնական և մեծ հայրենասեր ակադեմիկոս Հովսեւի Օր֊ 

ըհ լին, վերածվեց սովետահայ գիտութ յան իսկական կենտրոնի։ Միաժամանակ 

պետք է նշել, որ նախապատերազմյան տարիներին շատ արագ աճում էին մեր 

բարձրագույն ուսումնական հաստատությունները։ Այդ ՐՈ1ՈՐՐ ստեղծեցին նա-

խապայմաններ, որ Հայաստանում ազգային գիտությունների ակադեմիա հիմ-

նադրվի։ Խնդիրը հասունացել էր արդեն 1941 թ., սակայն պատերազմ ր հետա-

ձգեց դրա իրականացում ը։ Պատերազմը մեծ վնաս հասցրեց Նա՛և մեր.գիտութ յան 



4 ^. Հ, Համ բարձում յան 

զարգացմանը։ Ամենամեծ վնասն այն էր, որ Հայրենիքի Համար մղված կոիվ-

ներում զոհվեցին բազմաթիվ խոստումնալից, երիտասարդ գիտական աշխա-

տողներ, որոնց գիտական ստեղծագործությունից շատ բան էր սպասվում։ Նը-

ր անք ;ի առք ով պսակեցին իրենց անունները, կտակելով մեզ ավելի մեծ թափով 

շարունակել գիտության զարգացման գործը Հայաստանում։ Մյուս կողմից, պա-

տերազմի Հետևանքով Հայաստան էին տեղափոխվել բազմաթիվ գիտական աշ-

խատողներ և բարձրորակ մասնագետներ ՍՍՀՄ գիտական տարբեր կենտրոն-

ներից, մի Հան գամ անք, որը թույլ տվեց որոշ բնագավառներում ավելի ուժե-

ղացնելու գիտական աշխատանքները։ Տեղում մնացած գիտական աշխատողնե-

րը լարում էին բոլոր ուժերը իրենց Հայրենանվեր աշխատանքով մեր զինված 

ուժերին օգնելու Համար։ Հայրենասիրական ոգևորության շնորՀիվ գիտական 

աշխատանքը ուժեղացավ ավելի, քան պատերազմի նախօրյակին ւէր, որի շնոր-

Հիվ Հնարավոր դարձավ գիտությունների ակադեմիայի կազմակերպումը։ Պարդ 

է, որ ակադեմիայի կազմակերպումը կապված \էր նյութական խոշոր ծախսերի 

Հետ։ Չմոռանանք, որ պատերազմի Հետևանքով երկրռւմ ստեղծվել էին շատ 

դժվար նյութական պայմաններ։ Երկրի զգաէՒ ^ասԸ ավերվել էր գերմա-

նական զավթիչների կողմից։ Սակայն և' սովետական կառավարություն ը} և 

Հա (աստ ան ի կոմունիստական կուսակցության Կենտկոմն ու կառավարությու-

նը կանգ չառան այդ դժվարությունների առաջ։ 

Հայաստանի գիտությունների ակադեմիայի Հիմնադրում ը 1943 թ, նոյեմ-

բեըին, պատերազմի ահեղ օրերին, Հանդիսացավ սովետական ազգային քա-

ղաքականության ամ են ահ ամ ո զի չ Հաղթանակներից մեկը, Հանրապետությու-

նում մեծ խանդավառություն առաջացրեց և Հայաստանի գիտության առաջ 

բացեց նոր Հորիզոններ։ Հայաստանի կոմունիստական կուսակցության Կենտ-

կոմը մեծագույն Հոգատարություն և ուշադրություն էր ցուցաբերում ակադե-

միայի կազմակերպմանը։ Հսկայական նշանակություն ունեցավ այն, որ գիտա-

կան ծրագրային և կազմակերպչական բոլոր Հարցերով անմիջապես զբաղվում 

էր մեր ակադեմիայի Հիմնադիրը և առաջին պրեզիդենտը՝ ակադեմիկոս Հովսեփ 

Օրբելին։ Գիտական աշխատանքի նկատմամբ նրա բարձր պաՀանջկոտությունը 

և խստությունը Հենց սկզբից ապաՀովեցին բոլոր Հարցերի լուծումը բարձր մա-

կարդակով՛ Դրա շնորՀիվ մեր ակադեմիան մինչ այսօր էլ զգալի չափով 

ազատ է գավառականությունից, մի վտանգ, որի վրա միշտ ուշադրություն էր 

դարձնում մեր առաջին պրեզիդենտը։ Այսօր մի անգամ ևս Հետադարձ Հայացք 

ձգելով այն սկզբունքների ւիրա, որ ակադեմիկոս Օրբելին ջանում էր դնել նոր 

ակադեմիայի Հիմքում, մենք կարող ենք նշել, որ նա ելնում էր ՛ճիշտ տեսա֊ 

կետներից։ Ահա թե ինչու նրա անունը մեր ակադեմիայում միշտ կՀիշվի ակ-

նածանքով ու սիրովI Օրբելին պաՀանջում էր, որ գիտության տարբեր ճյուղե-

րը զւս ր զան ան համաչափ, ըստ որում Հաշվի տոնվեն ինչպես Հանրապետու-

թյան կարևորագույն կարիքները, այնպես էլ սովետական գիտության զար-

գացման ընդՀանոլր սկզբունքները։ 

Բարձր գնաՀատելով ակադ, Հովսեփ Օրրելու խոշոր ծառայությունները 

Հա (աս տան ի գիտ ության առաջ ք մեր ակա դեմ իան պետք է պատշաճ միջոցներ 

գտնի Հավերժացնելու նրա Հիշատակը։ 

Հաղթանակով ավարտվում էր Հայրենական պատերազմը, որին մեծ ո դե֊ 

վորությամբ մասնակցեցին նաև Հայաստանի խիզախ որդիներր։ Երկիրը 
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պատրաստվում էր խաղաղ պայմաններում ծավալելոլ հսկայական շինա-

րարական ծրագրեր։ Մասնավորապես Հայաստանում ամենուրեք զգացվում էր 

տնտեսական զարգացման արագ տեմպերի անհրաժեշտությունը։ Պարզէ, որ 

հանրապետության ժողովրդական տնտեսության նոր վերելքը պետք է հիմնվեր 

առաջին հերթին ինդուստրացման նոր, լայն ծրագրերի իրականացման վրա։ 

Այսօր արդեն կարելի է նշել, որ մեր հանրապետություն ը անցյալում ոչ միայն 

իրագործեց զարգացման հսկայական ծրագրեր, այլև բառի բուն իմաստով հզոր 

վերելք ապրեց։ Հանրապետության բնակչությունը 1943 թ. համեմատությամբ 

այժմ համ ար յա կրկնապատկվել է։ Արդյունաբերական արտադրանքը ավելի 

քան 16 անգամ այսօր գերազանցում է մինչպատերազմյան մակարդակը* 

Առաջադիմել է գյուղատնտեսությունը, բոլորովին փոխվել է գյուղի դեմքը։ 

Մեծագույն նշանակություն տալով Հայաստանում արդյունաբերության 

գարգացմանր, իր գոյության առաջին տարիներից սկսած մեր ակադեմիան մեծ 

ուշադրություն դարձրեց ֆիզիկա-մաթեմատիկական և տեխնիկական գիտու-

թյունների զարգացման վրա, գիտակցելով, որ այն ժամանակ մեր հանրապե-

տության գիտությունը շատ խիստ հետ էր մնացել այդ բնագավառներում մի 

շարք այլ հանրաս/ետական ակադեմիաներից։ Առաջնահերթ զարգացում ստա-

ցավ ֆիզիկան։ Հիմնադրվեցին Բյուրականի աստղադիտարանը, մաթեմատի-

կայի և մեխանիկայի ինստիտուտը, հետագայում նաև հաշվողական կենտրո-

նը, ռադիոֆիզիկայի և էլեկտրոնիկայի ինստիտուտը, Բյուրականի օպտիկա ֊մե-

խանիկական լաբորատորիան, ՀՍՍՀ ակադեմիայի ընդերքում աճած ֆիզիկայի 

ինստիտուտը։ Մի շարք տեխնիկական գիտությունների հիմնարկներ կամ կազ-

մակերպվեցին սկզբում ակադեմիայում և հետո հանձնվեցին արդյունաբերու-

թյանը, կամ ուղղակի կազմակերպվեցին գերատեսչությունների ցանցումդ 

ակադեմիայի աջակցությամբ։ 

Ֆիզիկա ֊տեխնիկական և մաթեմատիկական գիտությունների ասպարե-

զում աշխատող ոչ բոլոր ինստիտուտներն են այսօր կարողանում ապահովել 

առաջավոր դիրքերը սովետական գիտ ութ յան մեջ, սակայն նրանք բոլորը կա-

տարում են կարևոր հետազոտություններ, աշխատում են ակտուալ թեմ աների 

վրա։ Ավելին. նրանց թվում կան հիմնարկներ, որոնք աչքի ընկնող դիրքեր են 

զբավել գիտ ութ յան մեջ։ Աստղագիտության ն որա գույն բաժնի՝ ար տա գա լա կ՛-

տիկ աստղագիտության բնագավառում Բյուրականի աստղադիտարանը Միու-

թյան մեջ առաջատար տեղ է գրավում ։ ր յուր ական ում ծնունդ առած այնպիսի 

նոր գաղափարներ և տերմիններ, ինչպիսիք են՝ աստղասփյուռներ, տրապե-

ցիայի տիպի սիստեմներ, գալակտիկաների կորիզներ, կորիզների ակտիվու-

թյուն, Մ արդար յանի գալակտիկաներ ք գերաստղասփյուռներ, — մւոել են մի-

ջազգային գիտական գրականության ընդհանուր գործածության մեջ։ Արդեն 

այդ հանդամանքը ցուցանիշն է այն ազդեցության, որ ունի մեր այդ հիմնարկը 

աստրոֆիզիկայի զարգացման վրա։ 

Ֆիզիկոսներին հաջողվել է զարգացնել տարրական մասնիկների ուսում-

նասիրության նոր մեթոդներ, որոնք ծնունդ են առել մեզ մոտ, կարևոր արդ-

յունքներ ստանալ տեսական ֆիզիկա յի ասպարեզում։ Լայն ճանաչում են գտել 

Հայաստանի մաթեմատիկոսների աշխատությունները ֆունկցիաների տեսու-

թյան բնագավառում։ Հայաստանում մեծ գործ է կատարվել մաթեմատիկա-

կան հաշվիչ մեքենաների ստեղծման ուղղությամբ։ Մենք պարտավոր ենք հե-



в Վ. Հ . Լամ բարձում յան 

տ ադայում ավելի ևս ուժեղացնել ուշադրությունը մաթեմատիկական նոր մե-

քենաների ստեղծման։ արտադրության և կիրառության նկատմամբ։ 

Մեխանիկների աշխատանքը սկսվել և այժմ ՛էլ շարունակվում .է այնպիսի 

կարևոր բնագավառներում, ինչպիսիք են սողքի տեսությունը, թաղանթների 

Լ սա/երի տեսությունը և այլնւ Այստեղ նույնպես նրանք մուծել են այնպիսի 

ավանդ, որր գն ահ ատվում է մեր Հան րա պետ ութ յան սահմաններից շատ Հեռու։ 

Մեր գիտնականների կողմից ստեղծվել են կարևոր սարքեր, որոնք կիրառ-

վում են կոսմիկական կապի բնագավառում, որտեղ մեր ռադիոֆիզիկոսները 

մեծ դեր են խաղում է 

Այս քառորդ դարում Հայաստանի գիտնականները նպաստել են նաև 

տեխնիկական գիտությունների զարգացման գործին։ 

Ակադեմիայի դիտնականներր մեծ դեր ունեցան ետպատերազմյան տարի-

ներին Հայաստանում Էլեկտրատեխնիկական, ռադիոտեխնիկական, Էլեկտրո-

սային, սարքաշինական արդյունաբերության ստեղծման և զարգացման մեջ։ 

Հիմնականում մեր ակադեմիայի աշխատակիցների ջանքերով հիմք Է դրված 

նաև օպտիկա֊մ եխանիկական արդյունաբերության զար դաց մանր։ Կան առա-

ջին ՛Հաջողությունները գիտական սարքաշինության բնագավառում։ Այստեղ 

պետք ,Է նշել ր յարականի օպտիկա - մ եխսւնիկա կան լաբորատորիայի կողմից 

ստեղծված ավտոմատիկ միկրո ֆոտոմետրը, որը, անշուշտ, լավագույնն է ժա-

մանակակից նման գործիքների մեջ և մեծ պահանջարկ ունի։ Այժմ, երբ նոր 

չափողական ավտոմատ սարքերի ներդրումը և լա յն կիրառում ը դա րձել են գի-

տության զարգացման նախապայմաններից մեկըէ այդ գործը չափազանց 

կարևոր է։ Տարբեր երկրների գիտական մրցության մեջ Հաղթելու Համար մեր 

երկիրը պետք է ունենա ամենակատարյալ գիտական սարքերի արագորեն 

զարգացող արդյունաբերություն։ Հայաստանը կարող Հ և պետք է մեծ չափե-

րով օժանդակի այս խնդրի լուծմանը, իր քաղաքներում ևս ստեղծելով Համա-

պատասխան ձեռնարկություններ։ 

Այս խնդիրը կարող է լուծվել և պետք ,է լուծվի միայն միոլթեն ական ընդ-

հանուր ջանքերով, սակայն փորձը Տոլ19 է տալիս, որ Հա յա ստ ան ը կարող է 

խաղալ բավական մեծ դեր, որովՀետև, ինչպես վերը տեսանք, անՀրաժեշտու-

թյան դեպքում ստեղծվում են բավական բարձրորակ սարքեր։ Գիտական սար-

քերի ստեղծման արդյունաբերության ծավալումը այսօրվա Հրսւմայական պա-

հանջն է։ Ղա փաստորեն արդյունաբերության նոր ճյուղի ստեղծման Հարց է, 

սրը կապված ւէ մեր Հանրապետության ապագայի Հետ, և, իՀարկե, գիտնա-

կանների կարծիքը այս խնդրում չափազանց կարևոր է։ Ես կուզենայի մի երկու 

խոսք ասել այն տեսակետի մասին, որ մշակվել է արդյունաբերության զար-

գացման վերաբերյալ ակադեմիայում, մենք ստեղծել ենք փաստորեն շատ 

բազմաճյոլղ արդյունաբերություն և, իՀարկե, առկա է Հսկայական առաջըն-

թաց ետպատերազմյան այս շրջանում։ Սակայն այստեղ ամենակարևորր և Աւ-

լէ են ահ ե տ ա քրբիրը այն Է, որ ստեղծվել են արդյունաբերության նոր ճյուղեր և 

հետագայում ևս պետք Է ստեղծվեն նոր ճյուղեր ու ուղղություններ։ Հետևա-

բար, եթե մեզ Հաջողվի այնպես անել, որ նոր ուղղությունները, նոր ճյու-

ղերը կազմակերպվեն այն բնագավառներում, որտեղ մենք կարող ենք 

կարճ ժամանակում Հասնել բարձրագույն որակի, այդ դեպքում, իՀարկե, 

մեր արդյունաբերության զարգացումը կունենա ավելի մեծ Հաջողոլ-
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թյուններ։ Դա կլինի իսկական կուլտուրական ճանապարհ արդյունաբերության 

զարգացման համար։ Դա հն արավոր է, որովհետև աոանձին դեպքերում մեր 

Հանրապետությունը հասնում է նման հաջողությունների։ Սակայն, ցավոք 

՛սրտի, մենք հաճախ շեղվում ենք այդ ճանապարհից. մի շարք ճյուղերում եր-

կար տարիների ընթացքում պաշտոնապես պլանավորվում է վատորակ, տեխ-

նիկապես հնացած արտադրանք։ Օրինակները շատ են, և ով որ գործ ունի գի-

տա կան-արտադրական հարցերի հետ, գիտե այդ օրինակները։ Բոլորիս հայտ-

նի է, որ Երևանի Զերժինսկու անվան հաստոցաշինական գործարանի արտա-

դրած խառատային հաստոցը երկար տարիներ է, ինչ արտադրվում է նույն 

Հևով, և բոլոր սպառողն երր դժգոհ են այդ արտադրանքից։ 

Նույնպիսի բազմաթիվ փաստեր առկա ես նաև գիտական կադրերի ու 

մ ասն ա գետն երի պատրաստման բնագավառում: Մեր հիմնական խնդիրը և մեր 

4կատվի գործն է հասնել այն բանին, որ մեզ մոտ արտագրվող և սլատրասավող 

ամեն բան հենց սկզբից էինի բարձրագույն որակիէ լինեն դրանք հաստոցներ 

՚յՅե գիտական կադրեր: Հարցի այսպիսի դրվածքր ցույց Է տալիս, թե ինչպիսի 

յայըձունքների ենք մենք հասել, որ կարող ենք այդպիսի նպատակ դնել մեր 

առջև։ Բայց այդ հարցր երբեմն չի լուծվում և դրա լուծում ր մեծ ջանքեր Է 

ագյսհանջոլմ, իսկ գա ցույց Է տալիս, որ մենք ունենք շատ թերություններ և 

պետք Է աշխ ատ ենք վերացնել այդ թե րությունն երր։ 

V իմ իա կան գիտությունների բնագավառում դրություն ը մի քիչ այլ Է, 

որովհետև այդ բնագավառում մենք սկզբից ունեինք ավելի շատ կադրեր։ Այս-

ւոեղ պետք Է հ՛իշել պրոֆ, Ս * Ղամբար յան ի մի ն լա կա դե մ ի ական շրջանի գործու-

նեությունը և նրա ջանքերր քիմիան Հայաստանում զարգացնելու ուղղությամբ։ 

Իհարկե, դրանից հետո մենք շատ ենք առաջ գնացել, բայց այդ առաջին ջան-

քերր չպետք <Է մոռացվեն։ Այժմ մենք կարող ենք պարծանքով ասել, որ Հա֊ 

յաստանում քիմիան բազմաճյուղային է և մենք շատ խոշոր հաջողություններ 

ո լնենք է 

Մեծ հաջողություններ ունենք անօրգանական քիմիայի բնագավառում։ 

Իր ժամ ան ակին ակադեմիայի կողմից առաջ քաշվեց Հայաստանի հսկայական 

հանքային հարստությունների օգտագործման հարցը, որը անցյալում միայն 

մասնակի լուծում ստացավ։ Մեր գիտնականների ստացած արդյունքներր թույլ 

աովեցինք դնել մի շարք արտադրությունների հիմքերր։ Այժմ կարևոր հարցերից 

մեկն Է երևանիտից օպտիկական ապակի ստանալու խնդիրը, որը գիտականո-

րեն փաստորեն լուծված Է և կունենա Ժողովրդա֊տնտեսական հսկայական 

Դշանակությռւն, եթե մեզ հաջողվի այն հետևողականորեն իրականացնել։ 

Նուրբ օրգանական քիմիայի ասպարեզում մենք ունենք հիանալի կադրեր, 

որոնք շատ գործ են կատարել ինչպես արտադրության հարցերի, այնպես Էլ 

էոեսական խնդիրների լուծման ուղղությամբ։ Շատ մեծ աշխատանք Է կատար-

ված նոր բարդ օգտակար միացությունների} մասնավորապես՝ շատ կարևոր և 

Հե տաքրքիր դեղանյութերի ստեղծման գծով։ Այդ աշխատանքները բարձր են 

դն ահ ատ վե լ մեր կուսակցության և կառավարության կողմից, իսկ ՀՍՍՀ ԴԱ 

ակադեմիկոս Ա. Է, Մնջոյանին շնորհվել Է Սոցիալիստական աշխատանքի հե-

րոսի պատվավոր կոչում։ Թե ինչքան Է կարևոր նուրբ օրգանական սինթեզի 

բնագավառը, երևում Է այն փաստից, որ, օրինակ, Հունգարիս։յոլմ կ։ս այդ 

ճյուղի չորս խոշոր գործարան, որոնցից յուրաքանչյուրում աշխատում են 5000 
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մարգդ որից հազարը գիտաշխատողներ են։ Ուստի երբ ասում ենք а փոքր» քի-
միա, դա որոշ իմաստով է միայն ճիշտ. դա չափազանց կարևոր բնագավառ է։ 

Մեզ մոտ զարգանում է քիմ ի այի մի նոր ուղղություն ևս՝ քիմիական տեխ-
նոլոգիան։ Մենք պետք է ապահովենք այդ ուղղությունը րոլոր անհրաժեշտ 
պայմաններով, քանի որ այդ ասպարեզում Միության մեջ ա ռ աջ ատ ար դառ-
նալու հնարավորություններ ունենք։ 

Р այց այստեղ մենք մի մեծ թերություն ունենք։ Դա այն է, որ չենք կարո-
ղանում մինչև վերջ հասցնել ներդրման գործը։ Այս տեսակետից մեծ մեղք 
ունեն մեր արտադրության ընկերները$ Պակաս դեր չեն խաղում նաև արտա-
դրության կուլտուրայի բարձրացման հարցերը։ Մենք չպետք է կտրվենք կյան-
քի ց $ որովհետև մեր ժողովուրդը շատ մեծ սպասելիքներ ունի գիտության 
մարդկանցից։ Մենք այդ սպասելիքները մասամբ արդարացնում ենք, բայց 
դեռ շատ բան ունենք անելու։ 

Հիմի այի բնագավառում մեզ մոտ ևս մեկ նոր ուղղություն ւէ ստեղծվեք 
քիմիական ֆիգիկայի բնագավառը։ Դա քիմիական տարրական պրոցեսների 
ուսո ւմն ասիրությունն ,է։ Պետք է ասել, որ վերջին ժամանակները այս ասպա-
րեզում մենք ունենք խոշոր հաջողություններ։ Այստեղ սպասվում են ոչ միայն 
տեսական մեծ արդյունքներ^ այլև մեծ գործնական ելք։ 

Ակադեմիայում շատ բան է կատարված երկրաբանության բնագավառումг 
Ամենախոշոր աշխատանքր այն է, որ կատարված են ընդերքի հարստություններ 
րի ընդարձակ ուսումնասիրություններ և ակադեմիայի աշխատանքները բազ-
մաթիվ դեպքերում հիմք են ծառայում արդյունաբերական հետախուզական 
աշխատանքների համար։ Շատ հաճախ մեր ակադեմիան անմիջապես մասնակ-
ցում է կոնկրետ օբյեկտների ուսումնասիրության գործին։ Մասնավորապես 
հայտնի է մեր երկրաբանների մեծ աշխատանքը, որը կապված էր մոլիբդենա-
յին պաշարների հայտնադործման հետ։ Մեր փայլուն հաջողություններից մեկը 
այն է, որ մեզ մոտ հայտնաբերվեցին երկաթահանքի չափազանց հարուստ 
պաշարներ։ Ակադեմ իան մեծ դեր է խաղացել նաև ոսկու հանքավայրերի 
հայտնաբերման հարցում։ Մեր գիտնականները կարողացան հերքել այն սխալ 
տեսակետը, թե Հայաստանում ոսկի չկա։ Մեծ է ակադեմիայի դերը ավելի 
նուրբ հարցերի, այդ թվում՝ ցրված և հազվագյուտ տարրերի ուսումնասիրու-
թյան բնագավառում։ 

Որպես եզրակացություն պետք է ասել, որ Հայաստանը այսօր մեր Միու-
թյան մեջ գուցե այն միսվլ տեղն է, ուր համեմատաբար փոքր տերիտորիայի 
Iէրա կենտրոնացած են հտնքային մեծ հարստություններ։ Աքդ տեսակետից 
մեր երկրաբանների խնդիրն է մտածել, թե ինչպես կարելի է ավելի խելացի 
ձևով օգտագործել այդ անսպառ հարստությունները։ Մեր գիտնականների 
առաջ այժմ ավելի դժվար խնդիրներ են դրված՝ ուսումնասիրել երկրի ավելի 
խորը շերտերը, այդ հարցում մեծ անելիքներ ունեն գեոֆիզիկոսները։ Մեր 
հանրապետության խոր րնդերքր քիչ է ուսումնասիրված։ Այդ տեսակետից մեծ 
նշանակություն ունեցավ մեզ մոտ իր ժամանակին գեոֆիզիկայի ինստիտուտի 
ստեղծումը, որը հենց սկզբից կանգնեց ճիշտ ճանապարհի վրա և ավեց առա-
ջին կարևոր արդյունքները ինչպես երկրաշարժերի ուսումնասիրության գծով, 
այնպես էլ հանքային գեոֆիզիկայի բնագավառում։ Ստացվել են առաջին հու-
սադրող արդյունքները հանքային ((կույր)) մարմինների հայտնաբերման մե-
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թո գների մշակման գործում։ Մենք մեծ ուրախությամբ ընդունեցինք դե ո ֆիզի՛ 
կայի Ա ինժեներային սեյսմոլոգիայի ինստիտուտը Աշխատանքային կարմիր 
դրոշի շքանշանով պարգևատրելու լուրը։ 

Կենսաբանական գիտությունների դրությունը նույնպես այլ էր ակադե-
միայի հիմնադրման պահին, քան, ասենք, ֆիզիկա-մաթեմատիկական գիտու-
թյունների բնագավառում։ Այստեղ առկա էին մեծ թվով գիտնականներ, 
ստեղծվել էին որոշ ավանդույթներ, և ակադեմիան շարունակեց ու զարգացրեց 
դրանք։ 

Մենք ունենք կարևոր արդյունքներ և այս բնագավառում։ Կատարմել են 
Հայաստանի բուսական աշխարհի լայնածավալ ուսումնասիրություններէ բույ-
սերի ֆիզիոլոգիայի գծով հետազոտություններ և այլն։ Լավ արդյոլն ք ունենք 
անտառապատման խնդիրների մշակման գծով։ Կարևոր և հետաքրքիր արդ-
յունքներ են ստացվել գյուղատնտեսական կենդանիների հելմինթոզների դեմ 
պայքարի մեթոդների մշակման ուղղությամբ։ Կենսաբանության բնագավա-
ռում առանձնապես պետք Է նշել մեր միկրոբիոլոգների հաջողությունն երր՝ 
միկբոբիոլոդիական սինթեզի, ինչպես նաև բույսերի պաշտպանության հա-
մար անհրաժեշտ պրեպարատների ստեղծման ասպարեզներում։ Մի կր ո բիոլո-
գի ա յի ինստիտուտը շատ մոտ Է կանգնած արտադրության առաջ քաշած հար-
ցերի լուծմանրէ նա մեծ ներդրում ունի նոր ստեղծվող միկրոբիոլոգիական 
արդյունաբերության գործում։ Ղա շատ կարևոր Է, որովհետև, ինչ֊ 
պես ցույց Է տալիս անցյալի փորձը, երբ կազմակերպվում Է նոր արտադրու-
թյուն, ապա շատ կսւրևոր Է, որ ստեղծվի ռիտական բարձր հիմքի վրա; 

Մեր ակադեմիայի առանձնահատկություններից մեկը հատուկ ագրոքի-
միական պրոբլեմների և հիդրոպոնիկայի ինստիտուտի առկայու թյոլնն Է: Ին-
ստիտուտր հաջողությամբ Է զարգանում, արդեն առկա են կարևոր արդյունք-
ներ։ 

Համեմատաբար ցածր մակարդակից այսօր շատ բարձր մ ա կարդա կի են 
Հասել ֆիզիոլոգիա յի բնագավառի աշխատանքները։ Հայաստանը այն կեն-
տրոններից մեկն Է, որտեղ, նորագույն մեթոդների կիրառմամբ, շատ մեծ հա-
ջողությամբ կատարվում են ներվային համակարգության նուրբ պրոցեսների 
ուսումնասիրություններ։ Հետաքրքիր աշխատանքներ են իրականացվում նաև 
նեյրոբիոնիկայի բնագավառում, որոնցից Է, օրինակ, պայմանական ռեֆլեքս-
ների մոդելացման հարցը։ 

Բիոքիմիայի բնագավառում նույնպես մենք ունենք խոշոր հաջողություն-
ներ, մասնավորապես ուղեղի բիոքիմիայի ուսումնասիրման ասպարեզում։ 
ճանապարհի սկզբում Է գտնվում գենետիկայի զարգացումը։ Կարևոր աշխա-
տանքներ են տարվում Սևանի հիդրոբիոլոդիական կայանում, որոնք անմիջա-
կան գործնական նշանակություն ունեն։ Վերջին ժամանակներս ակադեմիան 
հատուկ ուշադրություն Հ դարձրել կենսաբանական հիմնարկների նյութական 
բազայի բարելավման վրա։ Կառուցվել կամ կառուցվում են մի շարք ինստի-
տուտների շենքեր։ Այժմ մենք մեր ուշադրությունը կենտրոնացրել ենք հասա-
րակական գիտությունների հիմնարկների նյութական բազայի բարելավման՛ 
հարցերի վրա։ 

Մեղ մոտ հասարակական գիտությունների բնագավառի ինստիտուտները՛ 
դեռ չեն կարողանում իրենց աշխատանքները ծավալել ժամանակակից տեխ-
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նիկայի մակարդակի վրա և դրանք կոլեկտիվ դարձնել։ Հասարակական գիտու-

թյունների բնագավառում ավելի, քան որևէ այլ բն ա գաւէ առում, մեր հանրա-

պետությունը ունեցել Է կարևոր գիտական ավանդներ։ Մեր ակադեմիան ունե-

ցավ այն բախտը, որ հիմնադրման պահին նրա առա գին կազմի մեք մտան մեր 

մշակույթի վերքին 100-ամյակի խոշորագոլյն այնպիսի մասնագետներ, ինչ-

պիսիք Էին հայագետներ Հ. Օրբելին, Հ. Մանանգյանը, Մ. Աբեղյանր, Ս. Մալ-

խասյանը, Հ. Աճառյանր և ուրիշներ։ Դրա շնորհիվ հայագիտությունը հենց 

սկզբից մեզ մոտ ստացավ մեծ կշիռ, և այդ ուղղությունը ակադեմիւսյի համար 

դարձավ ավանդական։ 

՛հրա շնորհիվ ակադեմիան հայագիտության ասպարեզում ունեցավ մի 

շարք խոշոր հաջողություններ։ Ամենից շատ աչքի ընկան հնագիտության բնա-

գավառում կատարված աշխատանքները։ Րհարկե, անցյալում Էլ եղել են պե-

ղումներ, բայց այդ ւսդխատանքները առավել ևս ծավալվեցին ետպատերազմ-

յան շրք անում, դաոնալով ավելի նպատակասլաց։ Այդ պեղումները դարձան 

Սովետական Միության մեք ընդհանուր հետաքրքրության առարկաг 

Մեծ քանակությամբ դրականություն Է հրատարակված Սովետական Հա-

յաստանի նոր շրքԱէնի պատմության վերաբերյալ։ Մենք միշտ պետք Է հիշենք 

այն բացառիկ դերը, որ ունի Հայաստանի XX դարի պատմությունը մեր ժողո-

'/ՈՐԴՒ պատմական ճակատագրի հարցում։ Այս տեսակետից այդ շրքանին մե-

ծագույն ուշադրությամբ վերաբերվելը մնում ւէ անհրաժեշտություն և մենք 

պետք է շատ աշխատենք, որ ավելի խոր հասկանանք այն հսկայական նշանա-

կությունը՝, որ ունի այս ժամանակաշրշանը։ 

Հասարակական գիտությունների բնագավառում աշխատող մեր գիտնա-

կանները դեռ շատ անելիք ունեն, և այն հանդաս անքը, որ հսւյ ժողովրդի 

պատմության բազմահատորյակի պատրաստումը ձգձգվում է, մեզ շատ պետք 

է մտահոգի։ 

Լեզվաբանության գծով հսկայական աշխատ .• ք է կատարված և շարու-

նակվում է կատարվել։ Մեծ նշանակություն ունի հայոց լեզվի գիտական քե-

րականության ստեղծման գործը։ 

Շնորհակալ գործ ւէ կատարում գրականության ինստիտուտը, պատրաս-

տելով և հրապարակելով հայ կլասիկների ստեղծագործությունների ակադե-

միական հրատարակություններ։ Նրան հաշողվեց լավ որակով հրատարակել 

Ե. 9արենցի վեցհատորյակը։ Ինստիտուտում մեծ ուշադրություն է դարձվում 

գրական կապերի հարցի վրա։ 

Մեծ նշանակություն ունի տնտեսագետների աշխատանքը։ Այս դեպքում 

գուցե հաքողոլթյունները դեռ համեստ են։ Այնուամենայնիվ մենք գտնում ենք, 

որ մեր տնտեսագետները կարողացել են մանրակրկիտ և լուրք աշխատանք տա-

նել և մոտ ապագայում պետք Հ սպասել կարևոր արդյունքների։ 

Առհասարակ պետք է նշել, որ մեր ակադեմիայում սկզբից բարձրացվել 

է այն հս-րցր, որ հասարակական գիտությունների մեք ավելի արագորեն ներ-

դրվեն քանակական մեթոդները։ Սակայն պետք ւէ ասել, որ մեր հասարակա-

գետները այդ ուղղությամբ դեռևս շոշափելի հաշողոլթյուններ չունեն։ Հասա-

րակական գիտությունների բաժանմունքի բյուրոյում պետք է ընդգրկել այն-

պիսի մարդկաԱց, որոնք ակտիվորեն հետաքրքրվում են քանակական մեթոդ-

ների զարգացման հարցերով։ 
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Ահա սրանք են այն հիմնական ուղղությունները, որ զարգացել են մեղ 

մոտ այս 25 տարվա ընթացքում։ Եթե մենք նայենք մեր անցած ոլղոլն հնգամ-

յակ առ հնգամյակ, ապա կտեսնենք, որ ամեն անգամ հնգամ յակից-հնգամ յակ 

մեր աշխատանքը, և համապատասխանաբար ջանքերը, ուժեղացել են։ Բայց 

հղել են դեպքեր, որ որոշ բնագավառներում մենք նահանջել ենք։ 

Չ պետք Է մոռանանք նաև այն, որ երբ ակադեմիան հիմնադրվեց, Հայաս֊ 

էոանում գիտությունը ամբողջապես կենտրոնացված Էր այնտեղ։ Այժմ գիտու-

թյունների ակադեմիայից դուրս աշխատում են մի քանի անգամ ավելի շատ 

դիտական աշխատողներ, քան մեզ մոտ՚ Ուրեմն շատ Է ծավալվել գիտությունը 

մեր հանրապետությունում, և այստեղ մեծ դեր Է խաղացել ակադեմիան, որը 

նպաստել Է այս կամ այն ուղղության զարգացմանը և նոր հիմնարկների 

41 տ եղծ մ անը։ 

Սակայն մեր գիտությունը չի կարող հաջողությամբ առաջ շարժվելէ եթե 

մենք կապված չլինենք սովետ ական ամբողջ գիտության հետ։ Մենք միշտ 

նշում ենք այն օգնություն ը, որ ստացել ենք։ Մեր լավագույն կադրերը դատ 

հաճախ իրենց պատրաստություն ր ստացել են Մոսկվայում, Լենին դրա դում և 

ուրիշ գիտական կենտրո ննեո ոլմ։ Սակայն արդեն ժամ ան ակն .Է, որ մեր հան-

րապետական ակադեմիան երր է այդ թվում նաև Հայաստանի ակադեմիան, 

ւսվելի սերտ և իսկական համագործակցություն կազմակերպեն Միության այլ 

դիտական հիմնարկների հետ։ Իհարկե, ինչ որ բան կատարվում Է։ Բայց պետք 

Է նշել, որ քիչ են այն դեպքերը, երբ կատարվում ւէ իսկապես համատեղ աշ-

խատանք այն իմաստով, որ աշխատողները մեկնում են հենց տեղում կատա-

րելու համապատասխան փորձեր ու հետազոտություններ կամ դալիս են մեղ 

մոտ (որը ավելի հազվադեպ է)։ Դա մեծ թերություն է, որովհետև նորից ցույց 

է տալիս, որ գիտական աշխատանքի կազմակերպում ը մեր ամբողջ երկրռւմ 

դեռ պատշաճ բարձրութեան վրա չէ։ Դի տ ութ յան զարգացումը պետք է հասցնի 

այն բանին, որ մարդիկ միավորեն իրենց գիտելիքները այս կամ այն գիտա-

կան դժվար պրոբլեմ ը լուծելու համար։ Այդպիսի համագործակցության հիմ-

նական արդյունքը, վերջիվերջո, լինում է գիտական աշխատանքների բարձր 

մակարդակը։ Դրա վառ վկայությունն են տիեզերքի նվաճման բնագավառում 

մեր գիտնականների հիրավի խոշոր նվաճումները։ 

Մենք պետք ,է շարունակենք ավելի պահանջկոտ և ուշադիր հետևել այս 

Հար ցին։ 

Դիտական կապերի զարգացման ոլորտում մենք ունենք խոշոր առաջըն-

թաց։ Մեր ակադեմիան թերևս առաջինն է հանրապետական ակադեմիաներից, 

որ ուղղակի համաձայնս/գիր է կնքել արտասահմանյան գիտությունների ակա-

դեմիայի հետ՝ գիտ ական համագործակցության վերաբերյալ։ Խոսքս Հունգա-

րիայի ա կագեմ իա յի հետ կնքված համաձայն ագրի մասին է։ Հանրապետական 

ակադեմիաներում դեռևս քիչ են արտասահմանյան գործուղումն երր, մենք 

պետք է պայքարենք այդպիսի գործուղումները ավելացնելու և մանավանդ 

երիտասարդ գիտական աշխատողներին երկարատև գործուղումների ուղաըկե-

լու համար։ 

Առաջին փորձերը ցույց տվեցին, որ մեր ակադեմիայի համար շատ կեն-

սական և օգտավետ են գիտնականների փոխանակման նոր պաշտոնական հա-

մաձայնէս գրերը։ Այժմ օրակարգում Է ԴԴՀ գիտությունների ակադեմիայի հրա-
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վերով պատվիրակության ուղարկումը։ Արդեն մի շարք գծերով նախապատ-

րաստվել են նյութեր և հույս ունենք, որ մեր այս երկրորդ փորձը կլինի ոչ պա-

կաս նպատակասլաց 1ւ արդյունավետ։ 

Մենք ունենք նաև որոշ կապեր կապիտալիստական երկրների մի շարք 

գիտնականների և դիտական կենտրոնների հետ։ Այդպիսի գործն ական կապեր 

ունի օրինակ, Բյուրականի աստղադիտարանը Մեքսիկայի աստղադիտարանի 

հետ, որի հետ կատարվում են աշխատանքների սիստեմատիկ փոխ ան ակում և 

գործիքների փոխադարձ օգտագործում։ Մենք համեմատաբար լավ համագոր-

ծակցություն ունենք նաև ֆրանսիական աստղագետների հետ։ Պետք է ասեի 

որ արտասահմանյան դի տ)ւ ականները բարձր են գնահատում մեր գիտնական-

ների աշխատանքը, մեծ գոհունակությամբ պետք է նշելք որ Հունգարիս։յի պո-

լիտեխնիկական համալսարանը պատվավոր դոկտոր է ընտրել մեր հանրապե-

տության ակադեմիայի իսկական անդամ Ի, Վ. Եղի ազար ո վին։ 

Այս տարի այստեղ կկայանա նաև գիտական միությունների մ իջազգա յին 

խորհրդի գործադիր կոմիտեի սեսիան, որի ընթացքում բացի խորհրդի նիստե-

I' Ւտ կլինեն նաև գիտական միջազգային համ ա գործակցության մասին Հրա-

պարակային դասախոսոլթյոլններ։ 

Մենք մեր առաջ հարց պետք է դնենք, թե ինչպես Հ զարգանալու մեր գի-

տությունը հաջորդ քառորդ դարում։ Իհարկե, գիտությունը մարդկային գործու-

նեության այնպիսի բնագավառ է, ուր հեշտությամբ չի կարելի փոխել ուղղու-

թյունները։ Նոր ուղղությունների ստեղծումը կապված է նաև առանձին մարդ-

կանց հետ, որոնք բացառիկ հետևողականությամբ և իրենց տաղանդի, էրուդի-

ցիայի ուժով կարողանում են կարճ ժամանակամիջոցում ստեղծել նոր պայ-

մաններ՝ այդ նոր գիտության զարգացման համարէ гш դժվար գործ Է և 

սկսված գործի նկատմամբ պահանջում Է վերին աստիճանի նվիրվածություն ու 

կամք։ Այդ նոր ուղղությունները կառաջանան} մի կողմից, ֆունդամենտաւ 

գիտությունների պահանջներից, մյուս կողմից՝ մեր հանրապետության ժողո-

վրրդական տնտեսության պահանջներից։ Օրինակ, մեր հանրապետության ժո-

ղովրդական տնտեսության զարգացման հետ կապված բոլոր տեխնիկական 

խնդիրները, որոնք չեն կարող մշակվել որևէ առանձին գերատեսչությունում, 

պետք է մշակվեն առաջին հերթին ակադեմիայի կողմից։ Այսպես, օրինակ, ոչ 

մի գեր ատ եսչութ(ոմյ ինքնուրույնաբար չի կարող լուծել այնպիսի կարևոր մի 

հարց, ինչպիսին է մեր բացառիկ մոլիբդենային հարստությունների կոմպլեք-

սային օգտագործման խնդիրը։ Փաստ է, որ մեզ մոտ մոլիբդենային հանքանյու-

թը դեռևս չի օգտագործվում որպես կոմպլեքսային նյութ։ Այդ պրոբլեմը 

կարող Հ հաղթահարվել միայն ակադեմիայում, և այդ նպատակով մենք հե-

տագայում պետք է ունենանք հատուկ գիտահետազոտական հիմնարկ։ 

Այդպիսի Հարցեր մեզ մոտ կծագեն նաև հետագայում։ 

Պետք է նշել, որ հենց գիտական աշխատանքի բնույթը այս 25 տարինե-

րում հիմնավորապես փոխվել է: Այժմ մենք տեսնում ենք, որ փոքր կոյեկաիվ-

ները այնքան էլ էֆեկտիվ չեն, իսկ առաջ մենք ունեինք այն տեսակետը, որ 

պետք է ստեղծվեն փոքր կոլեկտիվներով ինստիտուտներ։ Անհրաժեշտ է ը и иг 

ամենայնի ամրացնել եղած ուղղությունները, մենք չպետք է գնանք մեծ քա-

նակությամբ նոր ինստիտուտների ստեղծման ճանապարհով, այլ պետք է 

ուժեղացնենք հները։ 
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Պետք է շարունակել այն դիծը, որ մեզ մոտ ավելի շատ նոր տեսակի ժա-

մանակակից գիտական գործիքներ ստեղծվեն, որ Հայաստանում առհասարակ 

ստեղծվի գիտական գործիքների արտագրություն։ Մյուս կողմից, գիտական 

փորձերի բնագավառում նույնպես կատարվում են շատ մեծ փոփոխություն-

ներ։ Անհրաժեշտ է ունենալ բազմաթիվ, մեծաքանակ փորձեր, որոնց արդ-

յունքները չի կարելի մշակել առանց այդ փորձերի ավտոմատացման։ Դա մեծ 

խնդիր է, որին մենք պետք Է անպայման հետևենք մեծ ուշադրությամբ։ Մենք 

ունենք այստեղ մեծ հնարավորություններ, որովհետև մեզ մոտ կա մաթեմա-

տիկական մեքենաների արտադրություն։ Այսպիսով, գիտական փորձերի ավ-

տոմատացման պրոբլեմ ը մեծ պրոբլեմ Է և այդ տեսակետից մեծ խնդիրներ են 

կան գնած մեր առջև։ Մենք նախապես պետք Է մարդկանց սովորեցնենք, ընտե-

լացնենք դրան, հակառակ դեպքում ետ կմնանք։ 

Այս հարգի լուծման համար մեծ նշանակություն ունի կադրերի ճիշտ ըն-

տրությունը, հատկապես՝ օժանդակ կադրերի ճիշտ ընտրությունը։ Ա(ժմ ակա-

դեմիային գիտ ական փորձերի ավտոմատացման հարցերով զբաղվելու համար 

հարկավոր Է ամենաքիչը 200 մասնագետ։ Այդ տեսակետից մեզ շատ պետք Է 

օգնի բարձրագույն դպրոցը և հարց պետք Է դնել, որ մեզ մոտ ստեղծվի ռադիո-

տեխնիկական ֆակուլտետ։ 

Մյուս հսւրցը, որի վրա անհրաժեշտ Է մեծ ուշադրություն դարձնել, դի-

տա կան հետազոտությունների արդյունավետության հարցն Է։ Փաստ Է, որ մեր 

հիմնարկների մի մասը դեռ չի տալիս անհրաժեշտ չափով գիտական արժեք-

ներ և կամ այդ արժեքները չեն գտնում համապատասխան նպատակադիր կի-

րառում։ Մեր նպատակը պետք Է լինի մեր հանրապետությունում ունենալ 

ւսմ են ա բարձր որակի գիտություն։ Դա շատ պատասխանատու և պարտավորեց-

նող խնդիր Է։ 

ՄԼնո շատ վատ վիճակում ենք հրատարակությունների տեսակետից։ 

Իհարկե, կատարվել Է մեծ գործ, ստեղծվել են Հայաստանում առաջին գիտա-

կան պարբերական հանդեսները։ Եղած սիստեմը դեռևս բավարար չէ և նրանց 

ցանցը պետք է վերանայել։ Մենք պետք է մեր ամենօրյա պահանջկոտությամբ 

բարձրացնեն ք մեր հանդեսների մակարդակը, որպեսզի նրանց ամեն մի հա-

ւք արր գիտական հասարակայնության կողմից սպասվի անհամբերությամբ։ 

Կա նաև մի ուրիշ խնդիր• այդ այն \է, որ գիտական ինֆորմացիայի ժամա-

նակակից ձևերը արդեն չեն բավարարում մեզ։ Այսօր այնքան շատ են հրա-

պարակվում Հանդեսներ, որ փաստորեն ստեղծվել է ինֆորմացիայի տարափ, 

որի սեջ մեր գիտությունը (և ընդհանրապես համաշխարՀային գիտությունը) 

խեղդվում է։ Ուրեմն, բացի Հին մեթոդներից (գիրք, Հանդես և այլն) պետք է 

որոնել նոր մեթոդներ. օրինակ, տարածում է գտնում նախ ա տիպերի տարած• 

ման եղանակը։ Պետք է պայքարել Հանդեսների ոճի Համար, Հասնել այն բա-

նին , որ նրանք գրեն ավելի Հակիրճ ոճով։ Վերը ասածից Հետևում է, որ մենք, 

որպես առաջնահերթ խնդիր, պետք է դնենք ակադեմիայի պոլիգրաֆ կոմբի-

նատի ստեղծման Հարցը։ Դա կապաՀովի մեր Հրատարակությունների որակը։ 

Մենք մեծ ուշադրություն պետք է դարձնենք մեր գիտական արտադրանքի 

ներդրման հարցերի վրա։ Շատ Հաճախ մեր գիտնականները, ավարտելով 

որևէ Հետազոտություն և փորձելով այն ներդնեի այլևս Հետամուտ չեն լինում 

այն մինչև վերջ Հասցնելուն, և այդ արդյուքները Հաճախ տարիներ ի 
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մեր չեն հասնում արտադրությանը։ Ամռանը ակադեմիայի և պետպլանի 
միացյալ խորհրդակցությունը ցույց տվեց, որ մենք շատ բան ունենք արտա-
դրության մեք ներդնելու, միայն թե դրանով պետք է լրքորեն զբաղվել և հետե• 
վողական լինել։ 

Ծանոթ լինելով մեր գիտական երիտասարդության ձգտումներին, նրանց 
անսահման սիրուն դեպի գիտությունը, դեպի աշխատանքը, մենք կարող ենք-
համարձակորեն նայել դեպի ապագան և համողված լինել, որ կունենանք ավե-
լի մեծ նվաճումներ և հաքողություններ։ 


